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 المستخلص

ًً ننااا  MSGتُعد مادة أحادي جلوتامات الصوديوم  واحدة من أكثر المضافات استخداماً كمحسن طعم ناات

استخدمت نلا  مادق قارون نديادة فاب الطال لمعالجاة مختلا   PPEكما أن قشور الرمان. تأثيرات ضارة متنونة

 .الامراض لوجود مركبات فعالة كمضادات الأكسدة
فاب ححادا   MSGسة رصد تاأثير ماادة ولقلةّ الدراسات نل  الأطوار الجنينية المبكرة للدجاج هدفت الدرا

فاب الحاد مان ها    PPEالتشوهات المظارياة والنسايجية للكباد وتقيايم الادور الوقااعب والعمجاب للمركال الطبيعاب 

مجمونااات حُقناات فااب الغرفااة الاواعيااة  حياا  أن  6بيضااة قساامت بالتساااوي لاا  ( 027)ناادد  اسااتخدم. التغياارات
بيضاة  /مليلتار 7.1  مجمونة ضابطة معاملة بماء مقطر بجرناة (1-7)ام المجاميع الأربع الأول  حقنت فب الأي
بيضة  مجموناة أحاادي جلوتاماات الصاوديوم معاملاة بجرناة /مليلتر 7.0مجمونة قشور الرمان معاملة بجرنة 

 PPEوقاعياة معاملاة با   بيضاة  مجموناة/مليلتار 7.0+7.1بيضة  مجمونة مزدوجة معاملاة بجرناة /مليلتر 7.1

  مجموناة نمجياة معاملاة با  (4-0)بيضة فب الأيام /مليلتر MSG 7.1  ثم ب  (1-7)بيضة فب الأيام /ترمليل7.0

MSG 7.1 ثم ب  (1-7)بيضة فب الأيام /مليلتر  PPE 7.0 (.4-0)بيضة فب الأيام /مليلتر 

 وتمات .الوفياات نسابة وتعياين الأجناة نلا  للحصول يوم (16-14-12-17-0) الأنمار نند البيضتم فُتح 

 الفحا  مان وتبايّن أيوساين  بالايماتوكسالين القطاناات وصاب  الكبد استخراج بعد ونسيجياً  ظاهرياً  الأجنة فحُصنت

 منطقاة تضاخم الأطارا   تشاو  الأنضااء  نماو تاأخر الأجناة  حجام صاغر أبرزهاا خلقياة تشاوهات وجود الظاهري

  .الجلد تحت الدموي النز و الظارية  المنطقة نرض اتساع العين  اختفاء وفتقاا  البطن
أياام ( 0)كما أظار القياس المورفومتري نقا  معناوي فاب أطاوال وأوزان الأجناة نادا وزن أجناة نمار 

-PPE,PPE-MSG,MSGأياام للمجمونااات ( 17)لمجااميع الدراساة  ونقا  معناوي فاب طاول الرقباة نادا نمار 
PPE ونق  معنوي لطول المنقار فب مجمونتب  MSG وMSG+PPE لمجاميع الأخرق نند كال الأنماار  ندا ا

أيام ندا المجااميع الأخارق ونناد ( 17-0)نند نمر  MSG,MSG+PPEزيادة معنوية لقطر العين فب مجمونتب 

يوم حد  نق  معنوي ( 16)ونند نمر  PPEيوم حد  نق  معنوي لقطر العين ندا مجمونة ( 14-12)نمر 

يصاااحبن نقاا   MSGظ فااب وزن الكبااد لمجمونااة   ونقاا  ملحااوPPE,PPE-MSGلقطاار العااين ناادا مجمااونتب 

ووضّح الفحا  النسايجب تبااين سامك المحفظاة الليفياة  ضايس أو اتسااع مسااحة . معنوي فب سمك الخميا الكبدية
الجيول الدموية وانفصال خميا  المبطنة  كما لوحظ ارتشاح خميا النتروفيل وتكدساا حول الأوردة المركزياة أو 

المشوهة  وفقدان الشكل الطبيعاب لححباال الكبدياة بنونيااا المصامتة والمجوفاة  وتشاو  مكوناات  المناطس البوابية
واشتملت التغيرات الانحملية الضامور والتفتات الناووي وبالر النخار والماوت المبارمً . المناطس البوابية وتفككاا

 MSG+PPEرراً تليااا مجموناة كانت الأكثر ضا MSGوالاحتقان الدموي والتلي  الكبدي  حي  أن مجمونة ال  

 . MSG-PPEثم مجمونة 

خياراً غير صحب تلثر نل  خميا وأنسجة الجسم وأن الأغ ية الطبيعياة الما كورة  MSGيلخ  أن مادة 

 .فب القرآن والسنة كالرمان تقدم حماية للخميا وتعوّض النق  وتساهم فب التقليل من خطر الإصابة بالأمراض
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Abstract 

  Monosodium Glutamate (MSG) is one of the most commonly used additives and flavor 

enhancers though with negative impacts. 

  Pomegranate Peel extract (PPE) was medically used for treating diseases thanks to its 

anti-oxidants. 

This study aims to investigate the MSG impact on having congenital malformations 

and histological effect in liver and evaluate PPE protective and therapeutic role in protection 

against effect on the early stages of chick embryos.  

To this aim, 720 eggs were equally divided into 6 groups injected in the air space. The 

first four groups were injected in the days (0-1), the control was treated by a distilled water 

under a dose of 0.1 ml/egg, PPE group by a dose of 0.3 ml/egg, MSG group by a dose of 0.1 

ml/egg, mixed group by a dose of 0.1+0.3 ml/egg, the protective group by PPE dose of 0.3 

ml/egg in the days (0-1) then by MSG dose of 0.1 ml/egg in the days (3-4) and the therapeutic 

group was treated by MSG dose of 0.1 ml/egg in the days (0-1) then by PPE dose of 0.3 

ml/egg in the days (3-4). Eggs were opened at the ages of (7-10-12-14-16) days to have 

embryos and identify the mortality rate. 

Morphological studies revealed congenital malformations such as dysmorphism of 

embryos, extremes malformation, abdomen organomegaly and herniation, disappearance of 

eye and subcutaneous bleeding. Morphometric studies revealed significant shortage in height 

and weight of embryos except for the weight of 7 days embryos among all groups. Significant 

decrease in length of the neck except for those (PPE, PPE-MSG, MSG-PPE) of 10 days age, 

significant decrease in length of the beak among the (MSG+PPE, MSG) except for other 

groups at all ages, significant increase in diameter of eye among (MSG, MSG+PPE) at age of 

(7-10) days except for other groups, at ages of (12-14) significant decrease occurred to 

diameter of eye except for PPE, at age of (16)days significant decrease occurred to diameter of 

eye except for (PPE, PPE-MSG), decrease in the weight of liver for MSG associated with 

significant decrease in thickness of hepatic cells. 

Histological studies revealed discrepancies in thickness of lymphatic capsule, 

narrowness or wideness of the area of blood sinusoid, separation of endothelial cells, 

degenerative changes included psychosis, karyolitic, focal necrosis, apoptotic cells, 

hematological congestion and liver cirrhosis, MSG was the most one to damage, MSG+PPE 

came in second and MSG-PPE came in third.  

In conclusion, the MSG was an unhealthy choice that negatively affecting cells and tissues. 

However, natural products such as Pomegranate provides protection to the cells, recovers the 

missing and contributes to minimize the risks of having diseases. 


